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§ 1 
Närvarande 
Beslut  
Närvaro tas och fastställs i enlighet med sida 1 av protokollet. 
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§ 2 
Val av justerare  

Beslut  
Äldrenämnden utser vice ordförande Nike Örbrink (KD) att justera 
protokollet jämte ordförande Robert Mjörnberg (V). Protokollet 
justeras den 21 februari 2025. 
 

Sida 3 (46)



 
 

Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2025 
 

2025-02-18 

§ 3 
Anmälan av protokollsjustering från äldrenämnden den 
28 januari 2025  
ALD 2025/68 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2025/68-1 (Signerad) Protokoll 2025-01-31 
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§ 4 
Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 
dagordning  

Beslut  
Äldrenämnden fastställer den utsända föredragningslistan. 
  
Två övriga frågor anmäls. 
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§ 5 
Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 
ersättare  
  
Inga skrivelser har lämnats in. 
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§ 6 
Äldredirektörens information  
  
Äldredirektör Karin Bülow informerar från kommunstyrelsens 
pensionärsråds (KPR) sammanträde den 11 februari 2025. Där 
närvarade äldre- och funktionshinderombudsmannen från Norrtälje 
kommun samt representanter från äldreförvaltningen och de 
informerade KPR om arbetet kring civil beredskap i Norrtälje 
kommun, äldreförvaltningen och Stockholm stad. Äldredirektör 
Karin Bülow lyfter för äldrenämnden att man är stolt över stadens 
arbete gällande civil beredskap men att det finns en enighet kring 
utvecklingsområden och att äldrenämnden kan på sikt behöva 
lyfta frågor vidare till kommunfullmäktige. 
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§ 7 
Verksamhetsberättelse 2024 för Äldreförvaltningen  
ALD 2024/365 
 

Beslut  
Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag till 
verksamhetsberättelse med bokslut för år 2024, inklusive bilagor, 
och överlämnar den till kommunstyrelsen och stadens revisorer. 
  
Särskilt uttalande 
Vice ordförande Nike Örbrink (KD), Hugo Laigar m.fl. (M), Rosie 
Rothstein (L) och Malin Frick (C) lämnar ett gemensamt särskilt 
uttalande. 
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att nämnden beslutar enligt förslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har under året arbetat i enlighet med 
kommunfullmäktiges övergripande inriktningsmål och med 
kommunfullmäktiges mål för verksamhetsområdena samt nämndens 
egna mål. Förvaltningen gör bedömningen att de mål, aktiviteter 
och indikatorer som framgår av nämndens verksamhetsplan i 
huvudsak har uppnåtts och genomförts under året. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2024/365-1 ALD 2024-365 Verksamhetsberättelse 
2024 äldrenämnden 

 ALD 2024/365-1.1 Bilaga 1 - ÄN VB 2024 
 ALD 2024/365-1.2 Bilaga 2 - 122 UH018 bokslut 2024 
 ALD 2024/365-1.3 Bilaga 3 - Uppföljning av interkontroll 

2024 
 ALD 2024/365-1.4 Bilaga 4 - gdpr-årsrapport 
 ALD 2024/365-1.5 Bilaga 5 - Erbjuds den enskilde närvaro 

av personal vid i vård i livets slutskede 
 ALD 2024/365-1.6 Bilaga 6 - Utbildningstabell 

verksamhetsberättelse 2024 
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 ALD 2024/365-1.7 Bilaga 7 - Nyckeltal 2024 Äldrenämnden 
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Äldrenämnden 18 februari 2025 
 
Ärende 7 
Dnr: ALD 2024/365 
 
Verksamhetsberättelse 2024 för 
äldrenämnden 

 
Nike Örbrink (KD) 
Hugo Laigar m.fl. (M)  
Rosie Rothstein (L) 
Malin Frick (C)  
 

 
Särskilt yttrande 
 
Våra partier blir nedslagna av den bild som framträder i verksamhetsberättelsen om att 
dokumentation upptar mycket av sjuksköterskors arbetstid. Dubbeladministration, system som 
inte är kompatibla med varandra samt hantering i pappersform, stjäl dyrbar tid på bekostnad 
av kärnverksamheten. Detta är något som måste förändras genom ökad digitalisering och mer 
samstämmiga arbetssätt mellan olika verksamheter. Kvalificerad personal måste få ökade 
möjligheter att fokusera på verksamhetens kärnuppgifter, snarare än pappersarbete.  
 
Vi noterar även en viss problematik kring gemensamma aktiviteter och inkluderande 
sammanhang för personer med olika typer och grad av funktionsnedsättning. Dagens 
träffpunkter och öppna mötesplatser för äldre förutsätter en självständighet som i praktiken 
innebär att personer med vissa funktionsnedsättningar har svårt att ta del av arrangemangen. 
Staden måste säkerställa att alla äldre med funktionsnedsättningar får rätt till sociala 
sammanhang, för att motverka ofrivillig ensamhet. Vi hoppas att stadens fortsatta arbete med 
frågan bär frukt.  
 
Vidare måste jämlikheten öka i staden med avseende på insatsen dagverksamhet med social 
inriktning. Vi finner det olustigt att insatsen i viss utsträckning tycks ges baserat på den rent 
geografiska närheten till verksamheten, snarare än efter behov. Våra partier förutsätter att 
majoriteten ser till att det identifierade behovet av utbildning om insatsen för beställarenheten 
också tillgodoses snarast.  
 
Ett av KF:s inriktningsmål är att alla stockholmare ska ha tillgång till ett rikt kultur-, idrotts- 
och föreningsliv. Detta mål anses ha uppfyllts i och med att man har fortsatt med att 
tillgängliggöra kultur digitalt, genom att låta stadens museum ta fram filmer om delar av sina 
samlingar som publicerats på hemsidan ”Titta in på museet”. Detta är den enda insats på 
området som omnämns i verksamhetsberättelsen. Våra partier tycker att ambitionsnivån måste 
vara högre och att fler åtgärder måste vidtas för att tillförsäkra äldre ett rikt kultur-, idrotts- 
och föreningsliv. Vi ställer oss därför frågande till om målet faktiskt har uppnåtts. 
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Alla stockholmare ska ha möjlighet till ett bra och ekonomiskt överkomligt boende – det är en 
central ambition för staden. Därför är det anmärkningsvärt att förvaltningen anser att detta 
mål är uppnått, när verkligheten för stadens äldre säger något helt annat. I vissa delar av 
Stockholm har så få som åtta procent råd att flytta in i de nya seniorbostäderna – ett tydligt 
tecken på att tillgången till prisvärda boenden brister. Samtidigt står stora delar av stadens 
nuvarande bestånd inför stora renoveringar. Det är viktigt att säkerställa att evakueringar från 
befintliga boenden sker effektivt och till ändamålsenliga boenden. Staden måste ta ett större 
ansvar för att säkerställa att äldre har tillgång till bostäder som både möter deras behov och är 
ekonomiskt rimliga. Att påstå att målet är uppnått speglar inte verkligheten. Att ha en effektiv 
köhantering är också viktigt, tomma lägenheter rimmar inte med hur staden ska utnyttja 
beståndet som faktiskt finns.   

Vi noterar positivt att arbetet med referensgrupper utvecklats under året. I övrigt blir det 
märkligt att anse verksamheten som godkänd och måluppfyllande när det i externa rakningar 
exempelvis som Hemtjänstindex blir tydligt att Stockholms äldreomsorg inte förbättras med 
nuvarande majoritet. Under året har vi också i olika sammanhang påpekat att vikten av 
tydlighet för hur man kan ta del av hjälpinsatser måste bli tydligare, att detta markeras som 
gult anser vi är alarmerande, när andra mål på tveksamma grunder anses godkända och gröna.  
 
Våra partier noterar att andelen medarbetare med tillsvidareanställning på heltid har varit 
oförändrad under året och att förvaltningen initierat flertalet aktiviteter för att kunna erbjuda 
heltid till redan anställda medarbetare under 2025 samt minska antalet medarbetare som är 
timavlönade. Vi vill fortsatt framhålla att heltid som norm inte får innebära ett förbud mot 
deltid, vilket ligger i farans riktning med vänsterstyrets ideologiska skygglappar. En norm 
tillåter undantag och stadens personalpolitik måste tillåta viss flexibilitet, dels utifrån 
verksamheternas skiftande behov men också utifrån arbetstagares behov. Det är viktigt att 
tjänster som i praktiken utgör deltid inte blir artificiella heltidstjänster till följd av politiska 
beslut. Vi ser en fortsatt risk i att rekryteringar som hade kunnat bidra positivt till en 
verksamhets kvalitet uteblir med vänstermajoritetens politik.  
 
Måluppföljningen behöver bli tydligare. Det är inget självändamål att följa upp och redovisa 
enskilda delmål om de inte sätts in i sitt sammanhang där det av delarna framgår hur dessa 
bidrar till helheten. 
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§ 8 
Upphandling för sociala besök 2026  
ALD 2024/449 
 

Beslut  
1. Äldrenämnden beslutar att uppdra till äldredirektören att 

genomföra två upphandlingar i form av ungdoms- respektive 
seniorbesök vid vård- och omsorgsboenden och servicehus. 

2. Under förutsättning att äldrenämnden beslutar i enlighet 
med punkt 1, ge äldredirektören delegation att: 

 fatta tilldelningsbeslut, ingå avtal och förlänga avtal med 
upphandlade leverantörer, 

 utifrån affärsmässiga grunder vid behov vidta förändringar 
såsom uppsägning, komplettering och/eller tillägg till 
avtalen, samt 

 vid behov och med stöd av gällande upphandlingsregler 
avbryta upphandlingen.  

  
  
Särskilt uttalande 
Malin Frick (C) lämnar ett särskilt uttalande. 
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att nämnden beslutar enligt förslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Äldrenämnden har avsatt medel i budget under åren 2012-2025 för 
att utveckla arbetet med sociala besök i äldreomsorgen. Under 
förutsättning att äldrenämnden avser att fortsätta satsningen på 
sociala besök efter år 2025 behöver det göras en ny upphandling. 
Stadens avtal med nuvarande leverantörer löper ut 2025-12-31. För 
att satsningen på sociala besök ska kunna ske utan avbrott behöver 
beslut om upphandling tas i god tid innan avtalet löper ut. 
  
  
Äldreförvaltningen föreslår att äldrenämnden ger äldredirektören i 
uppdrag att genomföra två upphandlingar av sociala besök i form av 
ungdoms- respektive seniorbesök vid vård- och omsorgsboenden 
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och servicehus samt fatta tilldelningsbeslut, ingå avtal och förlänga 
avtal med leverantörerna. Vidare föreslås att äldredirektören får i 
uppdrag att, utifrån affärsmässiga grunder, vid behov vidta 
förändringar såsom uppsägningar, kompletteringar och/eller tillägg 
till de avtal som tecknas. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2024/449-1 (Godkänd - R 1) ALD 2024/499 
Upphandling för sociala besök 2026 
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2025-02-18 
 
Upphandling för sociala 
besök 2026 

 
Ärende 8 
 
Malin Frick (C) 

 
 
Särskilt uttalande  
 
 
Både för äldre i behov av biståndsbedömda insatser och för dem som klarar sig på egen hand är det 
viktigt att staden möjliggör ett rikt socialt liv och aktivt arbetar för att minska den ofrivilliga ensamhet 
som många lever med. De sociala besöken på stadens vård- och omsorgsboenden är en extra social 
tillgång som förhoppningsvis förgyller vardagen för de äldre, likaså aktiviteter inom ramen för Kultur 
för Äldre.  
 
Äldres behov av social samvaro är högt prioriterad för Centerpartiet och därför vill vi att staden startar 
ett pilotprojekt för studentbostäder på äldreboenden. I projektet ska studenter ges möjlighet till en 
bostad med lägre hyra i utbyte mot att fungera som en extra social resurs i verksamheten för att 
motverka ensamhet och för att gynna generations- och erfarenhetsutbyten.  
 
Vi tycker att underlaget inför den nya upphandlingen av sociala besök är bristfälligt när det kommer 
till uppföljning. Det framgår inte om de sociala besöken som pågått sedan 2012 har haft effekt på de 
mål som finns utstakade för äldreförvaltningens verksamhet. Det enda som skrivs är att ”satsningen på 
sociala besök på vård- och omsorgsboende samt servicehus har varit mycket uppskattad bland äldre, 
anhöriga och personal samt bland ungdomar och seniorer som utför besöken”. Hur man har kommit 
fram till denna slutsats framgår inte.  
 
Vi saknar även perspektivet om de ungdomar som deltagit fått ett ökat intresse för att välja en framtid 
inom äldreomsorgen. Utan att göra en ordentlig utvärdering av arbetet som gjorts hittills är det svårt 
att avgöra om det är värt att fortsätta satsningen eller inte. Med det sagt så finns ingen tid att spilla här 
och nu, givetvis ska verksamheten få fortsätta även under 2026 men inför kommande nya 
upphandlingar förväntar vi oss ett bättre underlag att ta ställning utifrån.  
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§ 9 
Hantering av insatsen trygghetslarm utifrån ny 
socialtjänstlag  
ALD 2025/18 
 

Beslut  
1.      Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige, förutsatt att 
riksdagen fattar beslut om ny socialtjänstlag i enlighet med förslag i 
proposition 2024/25:89, beslutar att socialtjänstens äldreomsorg i 
Stockholms stad ska tillhandahålla insatsen trygghetslarm utan 
individuell behovsprövning förenat med följande villkor: 

 den enskilde är 65 år eller äldre, 
 den enskilde bor i ordinärt boende och  
 den enskilde är folkbokförd i Stockholms stad. 

  
2.      Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige, förutsatt att 
riksdagen fattar beslut om ny socialtjänstlag i enlighet med förslag i 
proposition 2024/25:89, beslutar att trygghetslarm i ordinärt boende 
för personer 65 år och äldre i form av insats utan individuell 
behovsprövning ska omfattas av valfrihetsystemet för hemtjänst. 
  
3.      Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar i enlighet 
med punkt 1 och 2, beslutar äldrenämnden att uppdra åt 
äldreförvaltningen att lägga till insatsen trygghetslarm i ordinärt 
boende till personer som är 65 år och äldre i form av insats utan 
individuell behovsprövning i förfrågningsunderlag, kontraktsvillkor 
och uppdragsbeskrivning för hemtjänst. 
  
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att nämnden beslutar enligt förslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I slutbetänkandet Hållbar socialtjänst – en ny socialtjänstlag (SOU 
2020:47) föreslås en ny socialtjänstlag. I propositionen En 
förebyggande socialtjänstlag – för ökade rättigheter, skyldigheter 
och möjligheter (prop. 2024/25:89) föreslås att den nya 
socialtjänstlagen ska träda i kraft den 1 juli 2025. 
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Förutsatt att riksdagen fattar beslut om ny lag enligt prop. 
2024/25:89 kommer den nya socialtjänstlagen innebära en rad 
förändringar för stadens socialtjänstverksamheter. En av de stora 
förändringarna som föreslås innebär att socialnämnden ges 
möjlighet att erbjuda insatser på två sätt, efter individuell 
behovsprövning och utan individuell behovsprövning. Vidare 
föreslås att bestämmelsen i 4 kap. 2 a § socialtjänstlagen (SoL) inte 
förs över till den nya socialtjänstlagen. Paragrafen reglerar 
möjlighet att erbjuda hemtjänst utan föregående behovsprövning. 
  
Enligt propositionens förslag får varje socialnämnd avgöra om en 
insats för personliga behov ska tillhandahållas utan individuell 
behovsprövning. En insats utan individuell behovsprövning kan 
utformas på olika sätt, den kan till exempel kan vara allmänt 
utformad och öppna för alla eller riktad mot specifika målgrupper 
eller viss problematik. 
  
Förslaget i propositionen att bestämmelsen i 4 kap. 2 a § SoL inte 
förs över till den nya socialtjänstlagen innebär att Stockholms stad 
behöver besluta om hur staden ska tillhandahålla insatsen 
trygghetslarm i ordinärt boende till personer som är 65 år och äldre. 
Äldreförvaltningen anser att insatsen ryms inom ramen för förslaget 
om insatser utan individuell behovsprövning. Vidare bedömer 
förvaltningen att insatsen trygghetslarm fortsatt ska ingå i 
valfrihetsystemet för hemtjänst. För närvarande tillämpas lag 
(2008:962) om valfrihetssystem, LOV, för upphandling av 
leverantörer till valfrihetssystemet för hemtjänst. 
  
Äldreförvaltningen föreslår att socialtjänstens äldreomsorg i 
Stockholms stad ska tillhandahålla insatsen trygghetslarm utan 
individuell behovsprövning förenat med följande villkor: 

 den enskilde är 65 år eller äldre, 
 den enskilde bor i ordinärt boende, och 
 den enskilde är folkbokförd i Stockholms stad. 

Samtliga tre villkor ska vara uppfyllda för att få ta del av 
trygghetslarm utan individuell behovsprövning. 
  
Förvaltningen föreslår även att trygghetslarm i ordinärt boende för 
personer 65 år och äldre i form av insats utan individuell 
behovsprövning ska omfattas av valfrihetsystemet för hemtjänst. 
Förvaltningen föreslår också att förfrågningsunderlag, 
kontraktsvillkor och uppdragsbeskrivning för hemtjänst ska ändras 
så att insatsen trygghetslarm i ordinärt boende till personer som är 
65 år och äldre omfattas av uppdraget. 
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Handlingar i ärendet 
 ALD 2025/18-1 (Godkänd - R 1) ALD 2025/18 

Tjänstutlåtande 
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§ 10 
Socialtjänstens tillhandahållande av insatser i samband 
med ikraftträdande av ny socialtjänstlag  
ALD 2025/19 
 

Beslut  
Förutsatt att riksdagen fattar beslut om ny socialtjänstlag i enlighet 
med förslag i proposition 2024/25:89 föreslår äldreförvaltningen att: 
  

1. Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige beslutar att 
socialtjänsten inom stadsdelsnämnderna i Stockholms stad 
under en omställningsperiod från och med den 1 juli 2025 
fram till och med den 31 oktober 2026 får tillhandahålla 
insatserna i bilagan till tjänsteutlåtandet på det sätt som de 
ges idag utan individuell behovsprövning. 
  

2. Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige beslutar att 
uppgifter som kan röja den enskildes identitet inte ska 
dokumenteras vid genomförande av insatserna i bilagan till 
tjänsteutlåtandet under en omställningsperiod från och med 
den 1 juli 2025 till och med den 31 oktober 2026. 
  

3. Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige ger 
äldrenämnden, inom de ansvarsområden som anges i 
reglementet för äldrenämnden KFS 2024:21, i uppdrag att 
till kommunfullmäktige: 
 
a) föreslå vilka insatser i bilagan till tjänsteutlåtandet som 
ska ges utan individuell behovsprövning över hela staden 
från och med den 1 november 2026 samt eventuella villkor 
som ska gälla för insatserna, 
 
b) utreda och föreslå eventuella undantag från skyldigheten 
att dokumentera uppgifter som kan röja den enskildes 
identitet vid genomförande av insatserna i punkt 3 a. 
  

4.  Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige ger 
äldrenämnden och stadsdelsnämnderna, inom de 
ansvarsområden som anges i reglementet för äldrenämnden, 
KFS 2024:21, och inom de ansvarsområden som anges i 
reglementet för stadsdelsnämnderna, KFS 2024:18, i 
uppdrag att tidigast från och med den 1 juli 2025 genomföra 
pilotprojekt i äldrenämnden och stadsdelsnämnderna i syfte 
att pröva och utvärdera införande av nya insatser utan 
individuell behovsprövning innan eventuellt införande över 
hela staden samt pröva och utvärdera om vissa insatser som 
idag ges efter individuell behovsprövning är lämpliga att 
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tillhandahålla utan individuell behovsprövning. 
  

5. Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige beslutar att 
äldrenämnden till kommunfullmäktige ska återrapportera 
uppdragen som anges i punkterna 3 och 4 senast den 30 
september 2026. 
  

6. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen. 
  
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att nämnden beslutar enligt förslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I slutbetänkandet Hållbar socialtjänst – en ny socialtjänstlag (SOU 
2020:47) föreslås en ny socialtjänstlag. I propositionen En 
förebyggande socialtjänstlag - för ökade rättigheter, skyldigheter 
och möjligheter (prop. 2024/25:89) föreslås att den nya 
socialtjänstlagen ska träda i kraft den 1 juli 2025. 
  
Förutsatt att riksdagen fattar beslut om ny lag enligt prop. 
2024/25:89 kommer den nya socialtjänstlagen innebära en rad 
förändringar för stadens socialtjänstverksamheter. 
  
En av de stora förändringarna som föreslås innebär att 
socialnämnden ges möjlighet att erbjuda insatser på två sätt, efter 
individuell behovsprövning och utan individuell behovsprövning. 
Insatser som ges utan individuell behovsprövning kan vara öppna 
för alla eller riktade mot specifika målgrupper eller viss 
problematik. Dock krävs alltid individuell behovsprövning när det 
gäller insatser för ekonomiska behov. Vidare föreslås förändringar 
gällande skyldigheten att dokumentera vid genomförande av 
insatser. Dokumentationsskyldigheten föreslås att utvidgas och som 
huvudregel gälla vid genomförande av alla insatser, även för de 
utan individuell behovsprövning. Två undantag från skyldigheten 
att dokumentera föreslås. Det första innebär att uppgifter om 
enskildas personliga förhållanden inte behöver dokumenteras vid 
rådgivning. Det andra undantaget innebär att socialnämnden kan, 
när det föreligger särskilda skäl, besluta om att uppgifter som kan 
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röja den enskildes identitet inte ska dokumenteras vid en insats som 
ges utan individuell behovsprövning. 
  
Omställningsarbetet inför ny socialtjänstlag har pågått inom stadens 
projekt Framtidens socialtjänst – Omställning till en långsiktigt 
hållbar socialtjänst sedan 2024. En inventering av de så kallade 
öppna insatser som ges idag har genomförts under 2024 och arbetet 
med att utreda i vilken form insatserna ska tillhandahållas framåt i 
enlighet med ny socialtjänstlag kommer att fortsätta under 2025. 
  
Äldreförvaltningen och socialförvaltningen understryker vikten av 
att stadens omställning sker gemensamt med 
stadsdelsförvaltningarna och stadsledningskontoret och i nära dialog 
med andra aktörer så som Socialstyrelsen och Sveriges kommuner 
och regioner. Socialstyrelsens vägledning är viktig för att staden ska 
kunna nå lagens intentioner om en förebyggande och lätt tillgänglig 
socialtjänst som på sikt kan bidra till ett minskat behov av 
individuella insatser. 
  
Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige beslutar att 
socialtjänsten inom stadsdelsnämnderna under en 
omställningsperiod, från och med den 1 juli 2025 fram till och med 
den 31 oktober 2026, får tillhandahålla insatserna i bilagan till 
tjänsteutlåtandet i den form som de ges idag utan individuell 
behovsprövning, samt att insatserna på grund av särskilda skäl 
undantas från kravet om dokumentation vad gäller uppgifter som 
kan röja den enskildes identitet. 
  
Äldrenämnden föreslår vidare att kommunfullmäktige ger 
äldrenämnden, inom de ansvarsområden som anges i reglementet 
för äldrenämnden KFS 2024:21, i uppdrag att utreda vilka insatser i 
bilagan till tjänsteutlåtandet som ska ges utan individuell 
behovsprövning över hela staden efter omställningsperioden samt 
utreda eventuella undantag från skyldigheten att dokumentera 
uppgifter som kan röja den enskildes identitet vid genomförande av 
insatserna. 
  
Därtill föreslås att kommunfullmäktige ger äldrenämnden och 
stadsdelsnämnderna inom de ansvarsområden som anges i 
reglementet för äldrenämnden, KFS 2024:21, och inom de 
ansvarsområden som anges i reglementet för stadsdelsnämnderna, 
KFS 2024:18, i uppdrag att tidigast från och med den 1 juli 2025 
genomföra pilotprojekt i äldrenämnden och stadsdelsnämnderna i 
syfte att pröva och utvärdera införande av nya insatser utan 
individuell behovsprövning innan eventuellt införande över hela 
staden, samt pröva och utvärdera om vissa insatser som idag ges 
med individuell behovsprövning är lämpliga att tillhandahållas utan 
individuell behovsprövning. 
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Äldrenämnden föreslås återrapportera uppdragen till 
kommunfullmäktige senast den 30 september 2026. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2025/19-1 (Godkänd - R 2) ALD 2025/19 
Tjänsteutlåtande 

 ALD 2025/19-1.1 Bilaga 1 Insatsbilaga 
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§ 11 
Remiss av betänkandet - Ett språkkrav för 
språkutveckling (SOU 2024:78)  
ALD 2025/14 
 

Beslut  
Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på remissen gällande språkkrav i äldreomsorgen och överlämnar det 
till kommunstyrelsen. 
  
  
Särskilt uttalande 
Vice ordförande Nike Örbrink (KD) och Rosie Rothstein (L) lämnar 
ett gemensamt särskilt uttalande. 
  
Hugo Laigar m.fl. (M) lämnar ett särskilt uttalande. 
  
Malin Frick (C) lämnar ett särskilt uttalande. 
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att nämnden beslutar enligt förslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Äldrenämnden har mottagit en remiss gällande betänkandet ett 
språkkrav för språkutveckling. Betänkandet lyfter fram att 
kvalitetsbrister identifierats inom äldreomsorgen, bland annat av 
IVO i samband med pandemin och Coronakommissionen. Vissa 
brister i kvaliteten kan kopplas till att medarbetarna inte har haft 
tillräckliga kunskaper i svenska för att klara av alla arbetsuppgifter. 
  
  
Utredningen föreslår att arbetsgivare ska säkerställa att personalen 
har en kunskapsnivå i svenska som är relevant att klara de moment 
och den kommunikation som ingår i arbetet. Den nivå som 
utredningen föreslår är B2 enligt Gemensam europeisk referensram 
för språk (GERS.) Det är en något högre nivå än svenska som 
andraspråk 1, SVA 1 som är den nivå som staden har fastställt att 
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alla medarbetare i äldreomsorgen ska ha. Nivån ska ses som ett 
strävansmål och ska gälla alla medarbetare i äldreomsorgen. 
  
  
Vidare betonas vikten av att förbättra utbildning och fortbildning 
för att säkerställa nödvändiga språkkunskaper. Samverkan mellan 
olika aktörer som vårdgivare, utbildningsinstitutioner och 
arbetsgivare är en viktig del av arbetet för att och säkerställa att 
språkkravet uppfylls. För att stödja arbetsgivare i att utveckla 
språkutvecklande arbetsplatser och ge personalen möjlighet att 
studera svenska på arbetstid föreslår utredningen ett stadsbidrag 
kallat svenskalyftet. 
  
  
Utredningen betonar behovet av systematiskt och långsiktigt 
språkutvecklingsarbete, med arbetsgivare som bör etablera 
fortlöpande arbete med bland annat aktiva språkombud och 
ledarskap som främjar språkstödjande insatser samt 
verksamhetsförlagt stöd i svenska. Nyanställda ska ha relevanta 
språkkunskaper och förutsättningar för att klara eventuella 
kompletterande kurser i svenska och omvårdnad. Utredningen 
föreslår också att medarbetare bör ges möjlighet att slutföra SFI och 
SVA-studier, och att Skolverket tar fram utbildning i 
kommunikation för äldreomsorgens personal. 
  
  
Förvaltningen ställer sig positiv till utredningens förslag och ser 
behov av att införa språkkrav och ett fortsatt långsiktigt arbete för 
att höja språknivån inom äldreomsorgen. Svenskalyftet är ett bra 
komplement till äldreomsorgslyftet som pågår till och med 2026 
och är fortsatt en viktig insats för att öka antalet utbildade 
vårdbiträden, undersköterskor och specialistundersköterskor. 
  
  
Förvaltningen ser vikten av fortsatt samarbete med 
arbetsmarknadsförvaltningen för att utveckla arbetsplatsförlagt 
lärande i svenska och stöd till språkombud. Ett etablerat 
samverkansarbete är avgörande för att anpassa stödet efter 
verksamhetens behov. Det finns flera insatser som anses 
nödvändiga för att skapa en förbättrad, god och enhetlig språknivå 
inom äldreomsorgen, vilket i sin tur förbättrar tryggheten och 
kvaliteten i äldreomsorgen. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2025/14-2 (Godkänd - R 2) ALD 2025_14-1 Remiss av 
betänkandet ett språkkrav för språkutveckling 

 ALD 2025/14-2.1 Remissmissiv - Betänkandet Ett språkkrav 
för språkutveckling (SOU 2024:78) 
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 ALD 2025/14-2.2 Remiss - Betänkandet Ett språkkrav för 
språkutveckling (SOU 2024:78) 
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Äldrenämnden 18 februari 2025 
 
Ärende 11 
Dnr: ALD 2025/14 
 
Remiss av betänkandet ett 
språkkrav för språkutveckling 
(SOU 2024:78) 

 
Nike Örbrink (KD) 
Rosie Rothstein (L) 

 
 
 
Särskilt yttrande 
 
Vi välkomnar Utredningen om språkkrav för personal i äldreomsorgen, som en mycket 
lovvärd ambition att förbättra språkkunskaperna inom äldreomsorgen. Stockholms stad kan 
och bör vara en föregångskommun som inte passivt väntar på nationella initiativ. Ett språktest 
är ett viktigt verktyg för att bedöma och höja nivån på svenskkunskaperna hos medarbetarna i 
stadens verksamheter. Stockholms äldreomsorg borde gå i bräschen för att införa ett sådant 
test.
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Äldrenämnden 18 februari 2025 
 
Ärende 11 
Dnr: ALD 2025/14 
 
Remiss av betänkandet ett 
språkkrav för 
språkutveckling (SOU 2024:78) 
 
Hugo Laigar m.fl. (M)  

 
 
Särskilt uttalande  
 
Likt förvaltningen beskriver är det välkommet att krav görs genesamma och att de är samma 
för flera olika delar av de områden som berörs av socialtjänstlagen. Det är också på sin plats 
att lyfta fram det framgångsrika arbete som staden har bedrivit och bedrev under exempelvis 
förra mandatperioden där man får möjligheten att lära sig språket på jobbet.  
 
Språk är som bekant en viktig nyckel för integration och ska inte underskattas, men det är 
också viktigt att erbjuda omsorg på flera olika språk. Där har Stockholm fina exempel från 
framförallt privata aktörer som bidrar till en mångfald av omsorg som staden erbjuder. 
 
Det är också viktigt att se behovet av omsorg på olika språk då exempelvis demenssjukdomar 
kan leda till att modersmål är det språket man talar. 
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Remiss av betänkandet – 
Ett språkkrav för 
språkutveckling 

 
Ärende 11 
 
Malin Frick (C) 

 
 
 
Särskilt uttalande 
 

Språkkraven inom äldreomsorgen har blivit allt viktigare och därför tillsatte regeringen 
2023 utredningen Ett språkkrav för språkutveckling. Utredningen har nu remitterats 
till bland annat Äldreförvaltningen.  

Liksom förvaltningen ställer sig Centerpartiet positiv till utredningens förslag. Vi 
noterar också särskilt det som betänkandet nämner, nämligen flerspråkighet. 
Centerpartiet har tidigare betonat flerspråkigheten, inte minst när det gäller de stora 
invandrarspråken. Vi citerar liksom betänkandet I Språkrådets vägledning 
Flerspråkighet i arbete (Språkrådet 2021) där forskaren Gunilla Jansson som 
studerat flerspråkighet i äldreomsorgen intervjuas. Slutsatsen är att medarbetare 
med mer omfattande språkkunskaper är särskilt viktiga på ett boende. De kan utöver 
att hjälpa till med översättning också vara en länk till de boendes personliga historia 
och en brygga till övrig personal.   

Vi vill särskilt betona hur viktig svenskan är i förhållande till de äldres behov och inom 
äldreomsorgen samt hur viktiga språkkunskaper är generellt. Men vi vill även betona 
att det handlar inte bara om svenska språket i hemtjänsten och på äldreboenden 
utan om förmågan att hantera kommunikationen med kollegor, med anhöriga och så 
vidare. Dessutom att kunna använda it-hjälpmedel (som appar i mobilen och 
instruktioner för dessa), att både kunna skriva och att läsa. Således, det handlar om 
att både kunna uttrycka sig och förstå, vilket dessutom har en säkerhets- och 
trygghetsaspekt. 
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§ 12 
Remiss av handlingsplan för arbete mot rasism  
ALD 2024/435 
 

Beslut  
Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på remissen om handlingsplan mot rasism och överlämnar det till 
kommunstyrelsen. 
  
  
Särskilt uttalande 
Vice ordförande Nike Örbrink (KD) lämnar ett särskilt uttalande. 
  
Malin Frick (C) lämnar ett särskilt uttalande. 
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. Liliane Åkerlund (SD) föreslår att 
nämnden beslutar enligt förslaget från Sverigedemokraterna. 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag samt 
Sverigedemokraternas förslag. Ordföranden ställer förslagen mot 
varandra och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat förslaget om handlingsplan mot 
rasism till äldrenämnden. Handlingsplanen är kopplad till 
Stockholm stads program för de mänskliga rättigheterna och riktar 
sig mot samtliga nämnder och bolagsstyrelser. Målet med 
handlingsplanen är att Stockholms stads verksamheter ska vara fria 
från alla former av rasism. 
  
  
Rasism är uppfattningar om att människor på grund av 
föreställningar om ras, nationellt, kulturellt eller etniskt ursprung, 
religion, hudfärg eller annat liknande förhållande är väsensskilda 
från varandra och att de därmed kan eller bör behandlas på olika 
sätt. Det finns flera typer av rasismer som kan ta sig olika uttryck 
men handlingsplanen lyfter särskilt fem former av rasism: Afrofobi 
är diskriminering och hatbrott mot människor av afrikansk 
härkomst. Antisemitism är hat och fientlighet mot judar. 
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Antiziganism är diskriminering, förtryck och förakt mot romer. 
Islamofobi är fördomar om och fientlighet mot islam och muslimer. 
Rasism mot samer är hat och förtryck mot samer. 
  
  
Handlingsplanen identifierar tre utvecklingsområden för att 
motverka rasism: 

 öka kunskapen om rasism, 
 motverka rasism mot barn och unga, samt  
 stärka samverkan med civilsamhället. 

  
  
Kommunstyrelsen leder och samordnar arbetet och stöttar nämnder 
och bolagsstyrelser med underlag och kunskapshöjande insatser för 
att de ska uppnå sina egna mål enligt sin verksamhetsplanering. 
Arbetet följs upp i stadens uppföljningssystem ILS.  
  
  
Äldreförvaltningen ser positivt på en stadsgemensam handlingsplan 
mot rasism. Det är viktigt att kommunstyrelsen leder och samordnar 
arbetet för att stötta nämnder och bolag för att uppfylla deras egna 
mål. Vidare är det nödvändigt att arbetet följs upp i ILS. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2024/435-2 (Godkänd - R 1) ALD 2024/435 
tjänsteutlåtande 

 ALD 2024/435-2.1 KS 2024/1035 Bilaga 1 
 

Sida 29 (46)



 
 
 

 
Äldrenämnden 
Förslag till beslut 
2025-02-18 
Ärende 12 
Dnr ALD 2024/435 

Stockholms stads handlingsplan för arbete mot rasism 
 
Förslag till beslut 

1. Nämnden avslår förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 

2. Därutöver anföra följande: 
 
Handlingsplanen mot rasism är kopplad till Stockholms stads program för de mänskliga 
rättigheterna. I handlingsplanen lyfts särskilt fem former av rasism: afrofobi, antisemitism, 
antiziganism, islamofobi och rasism mot samer. 
 
Sverigedemokraterna delar inställningen att alla former av rasism bör bekämpas. Ett antal 
prioriterade grupper pekas ut, och vi ställer oss bakom urvalet men vill även inkludera 
gruppen som berörs av svenskfientlighet. Det vill säga svenska medborgare utan 
invandrarbakgrund som utsätts för glåpord och nedsättande uttryck. Dessa problem är som 
mest påtagliga i grundskolor i invandrartäta områden. 
 
Därutöver noterar vi att islamofobi beskrivs som en form av rasism. Vi instämmer inte i 
kategoriseringen att fördomar mot en religion kan betraktas som rasism, utan menar snarare 
att det rör sig om fördomar eller felaktiga stereotyper. Sverigedemokraterna anser att alla 
människor som följer svenska lagar, normer och värderingar ska behandlas med respekt 
oavsett religionstillhörighet. Samtidigt kan samhället inte blunda för den växande islamismen 
i Sverige. Exempelvis finns källarmoskéer som har radikaliserat IS-krigare, internationellt 
efterlysta och sanktionerade imamer som föreläser hos skattefinansierade islamiska 
föreningar samt moskéer med kopplingar till organisationer med oklar finansiering. Vidare 
finns kopplingar mellan Iran, Muslimska brödraskapet och gängkriminalitet, liksom terrordåd 
riktade mot synagogor. Dessa är exempel på rörelser som anser sig själva beröras av 
”islamofobi”. 
 
Vi hade önskat att strategin på ett tydligare sätt skulle skilja mellan å ena sidan en positiv 
islam, som strävar efter kulturell och språklig integration i Sverige, och å andra sidan en 
separatistisk och politisk-ideologisk islamism.  
 
Liliane Åkerlund (SD) 
 
Åke Nordström (SD)  
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Äldrenämnden 18 februari 2025 
 
Ärende 12 
Dnr: ALD 2024/435 
 
Remiss - Handlingsplan för arbete 
mot rasism, KS 2024/1035 

 
Nike Örbrink (KD) 

 
 
 
Särskilt yttrande 
 
En av den kristdemokratiska ideologins kärnpunkter är det unika, okränkbara och universella 
människovärdet. Rätten till sitt liv, sin frihet, ägande, religions- och yttrandefrihet är 
grundläggande exempel på rättigheter som vi menar knyter an till människovärdet. Vår 
uppgift som politiker är att respektera och främja dessa rättigheter i vårt arbete. Ur ett lokalt 
perspektiv handlar det framförallt om att säkerställa våra medborgares rätt att vara sig själva, 
delta i samhället och demokratin, samt förverkliga sina drömmar fritt från våld, hot och hat.  
 
Vi välkomnar därför ambitionen att öka arbetet för att säkerställa att dessa rättigheter 
respekteras inom stadens och att brister i dessa, oaktat grupp, identifieras och motverkas. Vi 
noterar dock att vänsterstyret fortsatt väljer att lägga vikt vid normkritik i en tid där nationella 
minoriteter undviker att röra sig utomhus under politiska demonstrationer, HBTQ-personer 
möter hot och hat i vissa stadsdelar och kvinnors frihet begränsas av otrygghet. I ett sådant 
läge får inte fokus på de mest grundläggande rättigheterna stryka på foten till förmån för 
intersektionella maktteorier som tar sin utgångspunkt i normfientlighet.  
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Handlingsplan för arbete mot 
rasism 

 
Ärende 12 
 
Malin Frick (C) 

 
 
Särskilt uttalande  
 
 
Alla människors lika rätt och värde är grunden för Centerpartiets politik. Stockholm ska vara 
en öppen stad med plats för nya Stockholmare. Att människor från olika delar av världen ska 
få bosätta sig i Stockholm är en självklarhet för Centerpartiet, oavsett om det handlar om att 
fly undan konflikter och förtryck eller att söka lycka, familj och arbete. Stockholm ska vara 
en tolerant stad där alla får vara vem de vill, älska vem de vill och välja fritt hur de vill leva 
sina liv.  
 
Vi välkomnar en handlingsplan mot rasism som syftar till att stärka och utveckla stadens 
arbete mot rasism och som riktar sig mot samtliga nämnder och bolagsstyrelser. Däremot tror 
Centerpartiet på ett minskat regelkrångel och det gäller inte minst för kommunens interna 
arbetssätt, där pappersarbetet och byråkratin måste vara smal men samtidigt vass. När nya 
metoder och styrdokument ska implementeras finns en risk att byråkratilasset för våra 
verksamheter sväller till orimliga proportioner. Handlingsplanen mot rasism är kopplad till 
Stockholms stads program för de mänskliga rättigheterna, men vi kan inte riktigt förstå varför 
handlingsplanen inte implementerades direkt i programmet. För många olika styrande 
dokument riskerar att göra det svårt för verksamheterna med den potentiella konsekvensen att 
viktiga reformer förblir ogjorda. Stockholms stad behöver inte fler riktlinjer och program, 
snarare färre. Med en tydlig prioritering av mål som är samordnade och lätta att följa upp 
skapar vi ett strukturerat och målmedvetet arbete över hela staden.  
 
Vi vill också uppmärksamma att listan med vilka former av rasism som handlingsplanen 
särskilt ska uppmärksamma innehåller definieringar som kan uppfattas ha olika tyngd. Ordet 
hat används till exempel kopplat till afrofobi, antisemitism och rasism mot samer, men 
islamofobi benämns endast som fördomar och fientlighet mot islam och muslimer. Det kan 
tolkas som att olika typer av rasism väger olika tungt. Centerpartiet ser ett behov av detta 
förtydligas och att konsekventa begrepp används. Vi kommer aldrig att acceptera att 
människor får sin frihet begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism, 
antiziganism, islamofobi eller andra skadliga fördomar. 
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§ 13 
Remiss av motion om införandet av anhörigluncher  
ALD 2025/6 
 

Beslut  
Äldrenämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på remissen. 
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. Vice ordförande Nike Örbrink (KD) 
och Rosie Rothstein (L) föreslår att nämnden beslutar enligt 
förslaget från Kristdemokraterna och Liberalerna. 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag samt 
Kristdemokraternas och Liberalernas 
gemensamma förslag. Ordföranden ställer förslagen mot varandra 
och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I en motion från kommunstyrelsen föreslår Nike Örbrink (KD) 
möjligheten att utreda införandet av anhörigluncher till 
självkostnadspris. I motionen beskrivs att ofrivillig ensamhet är en 
hälsorisk och måltidens roll är viktig för att bryta ensamhet. En 
gemensam måltid tillsammans med anhörig eller närstående kan 
bidra till minskad ensamhet och sänka trösklar för anhörigbesök på 
vård- och omsorgsboende. 
  
  
Ofrivillig ensamhet påverkar hälsan både psykiskt och fysiskt och 
kan leda till bland annat depression, hjärt- och kärlsjukdom och 
demenssjukdom. De lokala förutsättningarna på vård- och 
omsorgsboendena kan se olika ut och därmed varierande 
möjligheter för boende att tillsammans med anhöriga och 
närstående äta en måltid. För ett vård- och omsorgsboende kan det 
finnas flera frågeställningar som behöver få en lösning innan de kan 
servera en måltid till anhöriga och närstående. 
  
  
Förvaltningen ställer sig positiv till att utreda möjligheten till 
införande av anhörigluncher till självkostnadspris. 
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Handlingar i ärendet 

 ALD 2025/6-2 (Godkänd - R 1) Remiss om motion av 
anhörigluncher 

 ALD 2025/6-2.1 Motion om införandet av anhörigluncher 
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Äldrenämnden 18 februari 2025 
 
Ärende 13 
Dnr: ALD 2025/6 
 
Remiss av motion om införandet 
av anhörigluncher 
 
Nike Örbrink (KD) 
Rosie Rothstein (L) 

 
 
 
Förslag till beslut 

 
1. Att tillstyrka motionen i sin helhet 
2. Att därutöver anföra följande 

 
Vi tackar för tjänsteutlåtandet och finner det glädjande att äldreförvaltningen ställer sig 
positiv till att utreda anhörigluncher. Äldres ofrivilliga ensamhet är ett mycket angelägen 
samhällsproblem att lösa och alla goda initiativ bör välkomnas, oaktat avsändare. Vi anser 
därför att äldrenämnden bör tillstyrka motionen i sin helhet.
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§ 14 
Skrivelse angående miljöbilar  
ALD 2024/445 
 

Beslut  
Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det som svar på skrivelsen. 
  
  
Särskilt uttalande 
Hugo Laigar m.fl. (M) lämnar ett särskilt uttalande. 
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att nämnden beslutar enligt förslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Moderaterna har inkommit med en skrivelse där man framhåller att 
för att på lång sikt kunna bedriva en så bra äldreomsorg som möjligt 
måste onödiga kostnadsökningar undvikas. Stockholms stad arbetar 
för att minska utsläppen, detta måste dock göras så effektivt som 
möjligt och vägas mot risken för ökade kostnader där krav på 
miljöbilar inom äldreomsorgen kan driva på kostnader. I skrivelsen 
ställs två frågor kring kostnader för krav på miljöbilar samt vad 
varje ton i minskade utsläpp som genereras av denna åtgärd bedöms 
ha kostat staden. 
  
  
Förvaltningen anser att ett slopat krav på miljöbilar inom 
hemtjänsten skulle förutsätta att stadens långsiktiga strategi inom 
miljöområdet behöver omarbetas i grunden. Ett exempel är målet 
om att Stockholm ska vara en fossilfri stad 2030. Målet innebär att 
bensinbilar inte ska kunna användas inom hemtjänsten från år 2030. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2024/445-2 (Godkänd - R 1) ALD 2024/445 
Tjänsteutlåtande 

 ALD 2024/445-2.1 Skrivelse (M) - Angående miljöbilar 
 

Sida 36 (46)



 
 

Äldrenämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2025 
 

2025-02-18 
Sida 37 (46)



Äldrenämnden 18 februari 2025 
 
Ärende 14 
Dnr: ALD 2024/445 
 
Svar på skrivelse om miljöbilar 
 
Hugo Laigar m.fl. (M)  

 
 
Särskilt uttalande  
 
Först och främst vill vi tacka förvaltningen för det utförliga svaret. 
 
Vi ser med viss oro på att kostnaderna för miljöbilskravet inom äldreomsorgen inte uppvägs 
av nyttorna. Att varje minskat ton koldioxid kostar över 3 000 kronor är inte rimligt och 
understryker att stadens klimatpolitik måste vara effektivt för att kärnverksamheten inte ska 
drabbas av ökade kostnader. 3 000 kronor är betydligt mer än vad ett ton koldioxid kostar att 
släppa ut inom EU:s utsläppshandelssystem, vilket visar att stadens klimatpolitik inte går i 
linje med EU:s dito. Det är olyckligt då EU:s handel med utsläppsrätter är den mest effektiva 
åtgärden för att minska klimatutsläppen i vår del av världen.       
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§ 15 
Skrivelse angående hjälp med att säga upp ofrivilliga 
prenumerationer eller abonnemang  
ALD 2024/432 
 

Beslut  
Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det som svar på skrivelsen angående hjälp med att säga 
upp ofrivilliga prenumerationer och abonnemang. 
  
  
Särskilt uttalande 
Hugo Laigar m.fl. (M) lämnar ett särskilt uttalande. 
  
  
Förslag till beslut 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) föreslår att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag 
  
  
Beslutsgång 
Ordförande Robert Mjörnberg (V) konstaterar att det finns ett 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande 
finner att nämnden beslutar enligt förslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Hugo Laigar m.fl. (M) har i en skrivelse ställt tre frågor till 
äldrenämnden angående hjälp med att säga upp ofrivilliga 
prenumerationer eller abonnemang. Frågorna är ställda med 
utgångspunkt i bedrägerier där oseriösa telefonförsäljare riktar in 
sig på äldre genom att på ett aggressivt sätt sälja abonnemang eller 
prenumerationer som sedan är svåra att säga upp, vilket gör 
tillvaron otrygg för många äldre. 
  
  
Äldreförvaltningen instämmer i att bedrägerier i olika former är ett 
problem som gör att äldre kan känna sig otrygga. Förvaltningen har 
sedan några år tillbaka en utvecklad samverkan med 
bedrägerisektionen inom polismyndigheten 
  
  
Förvaltningen anser att det är en etisk och juridisk balansgång att få 
stöd med att sanera prenumerationer och abonnemang. Bland annat 
reser det frågor om det egna ansvaret, hur kommunens resurser ska 
användas och hur långt ett sådant kommunalt stöd ska sträcka sig 
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samt att andra myndigheter har ansvar för tillsyn och stöd, bland 
andra Konsumentverket. 
  
  
Staden ger idag stöd i form av konsumentvägledning och 
advokatjour. Den som önskar hjälp med sin ekonomi har 
möjligheten att ansöka om god man eller förvaltare. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2024/432-2 (Godkänd - R 4) ALD 2024/432 
Tjänsteutlåtande 

 ALD 2024/432-2.1 Skrivelse - Angående hjälp med att säga 
upp ofrivilliga prenumerationer eller abonnemang 
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Äldrenämnden 18 februari 2025 
 
Ärende 15 
Dnr: ALD 2024/432 
 
Svar på skrivelse angående hjälp 
med att säga upp 
ofrivilliga prenumerationer eller 
abonnemang 
 
Hugo Laigar m.fl. (M)  

 
 
Särskilt uttalande  
 
Först och främst vill vi tacka förvaltningen för svaret. 
 
Moderaterna anser att det är problematiskt att staden inte hjälper brukarna inom 
äldreomsorgen med att säga upp abonnemang på exempelvis lotter som de äldre har tecknat 
utan full förståelse för avtalet. Medial rapportering på senare tid har visat att det finns aktörer 
som systematiskt lurar äldre att teckna lotteri-abonnemang via ljusskygga upplägg, vilket är 
något som staden givetvis bör stävja.  
 
Därtill förutsätter vi att förvaltningens svar inte har tagit hänsyn till att det största partiet i den 
styrande koalitionen till stor del har byggt sin verksamhet på att just sälja lotter till äldre.    
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§ 16 
Anmälan av protokoll från Förvaltningsgruppen (FG) den 
12 februari 2025  
ALD 2025/29 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2025/29-3 Protokoll förvaltningsgruppen den 14 
februari 2025 
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§ 17 
Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) den 11 februari 2025  
ALD 2025/38 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2025/38-3 Protokoll nr 2 Kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) 2025-02-11 
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§ 18 
Anmälan av protokoll från det för socialnämnden, 
äldrenämnden och överförmyndarnämnden 
gemensamma råd för funktionshinderfrågor den 13 
februari 2025  
ALD 2025/32 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2025/32-3 Protokoll funktionshinderrådet 250213 
 ALD 2025/32-3.1 Funktionshinderinspektörerna 
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§ 19 
Anmälan av beslut fattade på delegation januari 2025  
ALD 2025/26 
 

Beslut  
Äldrenämnden lägger ärendet till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 ALD 2025/26-3 Anmälningslista delegationsbeslut januari 
2025 (till ÄN 18 feb) 
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§ 20 
Övriga frågor  
Anette Hellström (M) ställer en fråga om att ett svar angående en 
tidigare inlämnad skrivelse med rubriken "Skrivelse om uppföljning 
av föreningsstöd" ännu inte har lämnats av förvaltningen. 
  
Äldredirektör Karin Bülow svarar att svar på skrivelse kommer att 
lämnas vid nämndsammanträdet den 25 mars 2025. 
  
  
Kristina Ekelund (M) ställer en fråga om när Mat och 
måltidspolicyn för äldreomsorgen i Stockholm stad kommer att 
uppdateras. 
  
Äldredirektör Karin Bülow svarar att policyn är under pågående 
arbete och kommer att slutligt fastställas under året. 
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